

doc
CA1
EA442
2004C17
EXF

.b3740031 (E)
.b3740043 (F)

Canada

did you know?

know



canada europa

Prepared by the Europe Branch
of the Department of Foreign Affairs
and International Trade

April / May 2004

dialogue 2004

**Dept. of Foreign Affairs
Min. des Affaires étrangères**

JUN 6 2005

**Return to Departmental Library
Retourner à la bibliothèque du Ministère**

did you know? **know**

... for more interesting facts about Canada, visit:
canadaeuropa.gc.ca



... that Canada was the 1st country to adopt an official Multiculturalism Policy in 1971? Today, Canada's approach to diversity is supported by a number of laws from its Charter of Rights & Freedoms to its Human Rights, Employment Equity, Official Languages & Pay Equity acts. Canada also supports many conventions protecting diversity around the world.

Source: Government of Canada



... that Canada is home to several critical medical inventions? From the invention of insulin, cardiac stimulators and cobalt radiotherapy, to the development of vaccines for infantile meningitis and the test for determining bone marrow compatibility - Canada has been (and continues to be!) an important centre for health research and innovation.

Source: National Research Council Canada



... that Canada's contributions to world peace & human security not only include the work of Canadian peacekeepers & the ratification of the land mines treaty, but the establishment of the International War Crimes Tribunal? Canada's long peacekeeping traditions & the fact that it is regularly asked to bring a voice of mediation to the world is a great source of pride for Canada.

Source: Government of Canada



... that Canada is one of the world's most urban countries? Despite being home to vast areas of natural wilderness, nearly 80% of the population lives in one of Canada's 25 main metropolitan regions. In addition, nearly 60% of Canadians live within a narrow strip of geography near the country's southern border (less than 2.2% of Canada's landmass!)

Source: Statistics Canada & Government of Canada



... that aside from being one of the world's most cost-competitive countries, Canada is also one of the best countries with which to do business? A 2003 survey ranked Canada best business partner because of its high-quality infrastructure, openness to foreign trade & market opportunities. In 2002, Canada was named world leader in cost-competitiveness.

Source: The Economist Intelligence Unit & KPMG



... that Canada is home to over 200 ethnic groups? From thousands of years of First Nations ancestry, 400 years of French & British foundation, 100 years of European immigration - including German, Italian, Ukrainian, Dutch & Polish - to modern global waves of immigration, Canada represents one of the world's most unique cultural & ethnic mosaics today.

Source: Statistics Canada



... that at 243,791 kilometres, Canada's coast line on 3 different oceans is the longest in the world? Canada is also home to the world's largest freshwater system (9.2% of world supply, & nearly one-tenth of the nation's landmass!), longest inland waterway & greatest tidal range. Canadian waters link people across vast regions & remain a major source of livelihood & inspiration - A Mari usque ad Mare!

Source: Over Canada



... that after Australia, Canada has the largest percentage of its population - 18% - born outside the country? Today, Canada's immigrants - nearly 230,000 of whom are drawn to the country's high standard of living each year - form an important part of the nation's cultural & political fabric. In 2003, 16% of Canada's parliament was born outside the country.

Source: Statistics Canada & Parliament of Canada



... that Canada is the world's 5th largest producer of energy? Hydroelectricity is among Canada's top energy products - in fact, Québec's James Bay Hydroelectric Project is the largest subterranean station in the world! Canada's contributions to world innovations in energy include new hydroelectric control systems that result in less maintenance & impact on the environment.

Source: Natural Resources Canada



... that Canada was the first country in the world to connect all its schools & public libraries to the Internet? While Canada remains one of the world's most connected countries, Canadians, who have historically used technology as a means to conquer vast distances & some of the world's roughest terrains, continue to be among the world's most technically-trained populations.

Source: Government of Canada & Innovation Nation

16 811 573 (cc) 5 374 0043
16 811 573 (cc) 6 374 0031





... that Canada has one of the highest standards of living in the world? For 7 of the past 10 years, Canada ranked #1 in the United Nation's Human Development Index. The country also presents consistently low crime rates & is home to 3 of the world's most livable cities - Vancouver, Toronto & Montreal - all of which rank highly in areas of education, housing, leisure & climate.

Source: The Economist Intelligence Unit



... that UN peacekeeping missions were 1st created because of Canada? In 1957, on the margins of the Suez Canal crisis, Canada's Lester B. Pearson initiated a new UN proposal that would establish a new global peace-building mechanism. Since then, Canada's reputation as peacemaker has grown in part through its participation in the majority of UN missions around the world.

Source: Foreign Affairs & International Trade Canada



... that Canada has the highest percentage of post-secondary graduates in the world? The country's traditional emphasis on human development, its high standards for educational opportunity, as well as its exceptional ratio of experienced, qualified workers have made Canada a natural leader in today's global knowledge-based market.

Source: Industry Canada



... that Canada is an international model for sustainable development? According to a study conducted by the World Economic Forum, which analysed the quality and the state of development in over 122 countries, Canada joined Finland, Norway and Sweden as a world leader in the area of sustainable development.

Source: World Economic Forum



... that 1 of the 20th century's top 5 scientific advances was developed by a Canadian researcher? In 1965, Canadian scientist John Tuzo Wilson first presented an innovative new theory regarding the movement of the earth's tectonic plates. His theory soon revolutionized the world's understanding of geography, history & the way the earth constantly reshapes itself!

Source: Ottawa Citizen



... that Canada is home to over 22,000 authors? In the past 30 years, Canadian authors have seen everything from their murder mysteries & biographies to dramatic novels become favourites all around the world. Today, from Michael Ondaatje & Margaret Atwood to Rohinton Mistry, the reputation of Canada's authors grows with new levels of international recognition & popularity.

Source: Canadian Heritage



... that Canada remains the world's second largest source of biotechnology companies? While Saskatoon is home to internationally renowned bio-agricultural research & Toronto is counted among North America's top 4 medical research centres, Montreal is the seat of the world's highest concentration of companies devoted to pharmaceutical research & development.

Source: Industry Canada & the Economist



... that Canada is an international leader in e-Government? According to recent studies, Canada tops the list ranking countries in America, Europe & Asia for the innovativeness & sophistication of its online government services. 2002 marks the 3rd year in a row that Canada leads international rankings for e-Government.

Source: Accenture



... that Canada is home to 3 of North America's top 5 film production centres? The Canadian cities of Vancouver, Toronto & Montreal join Hollywood & New York as the largest cinematography centres on the continent. In addition, over 25% of films produced in Hollywood are actually filmed in Canada, earning Canada the nickname Hollywood of the North!

Source: Montréal film and TV Commission



... that Canada's students are among the world's top 5 achievers in the areas of reading, math & science? Analysis suggests that Canada's strong educational performance - significantly higher than countries with greater per capita education spending, including the USA - is directly related to its emphasis on social values, equity & human rights.

Source: OECD & UNESCO, 2003

Canada

saviez-vous que?
saviez



canada europa

Préparé par
le Secteur de l'Europe
Ministère des Affaires étrangères
et du Commerce international

avril / mai 2004

dialogue
2004

LIBRARY E A / BIBLIOTHÈQUE A E



3 5036 01025064 8

DOCS
CA1 EA442 2004C17 EXF
Did you know? --
16811570

saviez-vous que?

... pour plus d'informations sur le Canada visitez :
canadaeuropa.gc.ca



... qu'en 1971, le Canada était le premier pays à adopter une politique officielle du multiculturalisme? L'approche du Canada en matière de diversité se manifeste par des lois provinciales et fédérales : la Charte des droits et libertés, la loi sur l'équité en matière d'emploi, la loi sur les langues officielles et la loi sur l'équité salariale. Au niveau international, le Canada est signataire de plusieurs conventions protégeant la diversité.

Source : Gouvernement du Canada



... que le Canada a été et demeure le lieu de plusieurs inventions médicales? De l'insuline au stimulateur cardiaque, de la radiothérapie au cobalt-60, du test de sélection des donneurs de moelle osseuse à la série de vaccins contre la bactérie responsable de la méningite infantile, le Canada a été et est toujours un important centre de recherches médicales et d'innovations.

Source : Conseil national de recherches du Canada



... que la contribution du Canada à la paix dans le monde et à la sécurité humaine englobe non seulement le maintien de la paix et la ratification du Traité sur les mines terrestres, mais aussi la mise en oeuvre du Tribunal international pour la répression des crimes de guerre? Le Canada a une longue expérience en matière de maintien de la paix et il accomplit avec fierté le rôle de médiateur qu'on lui demande de jouer régulièrement sur la scène internationale.

Source : Gouvernement du Canada



... que le Canada est actuellement l'un des pays les plus urbanisés au monde? Près de 80 % de la population canadienne vit dans l'une des 25 régions métropolitaines du pays. De plus, environ 60 % de la population du Canada est concentrée sur une étroite bande de terre, équivalent à 2,2 % du territoire, dans la partie la plus méridionale du pays.

Sources : Statistique Canada & Gouvernement du Canada



... qu'en plus d'être le pays le plus concurrentiel au plan des prix, le Canada est l'un des meilleurs pays avec lequel faire des affaires? Une étude réalisée en 2003 affirme que la grande qualité des infrastructures, l'ouverture au commerce étranger et les occasions d'affaires exceptionnelles positionnent le Canada en tête de liste. En 2004, KPMG a décerné le titre de leader mondial le plus concurrentiel au plan des coûts au Canada.

Sources : The Economist Intelligence Unit & KPMG



... que plus de 200 origines ethniques sont présentes au Canada? Des Premières nations aux colons français et britanniques, en passant par 100 ans de vagues d'immigration européenne (allemande, italienne, ukrainienne, néerlandaise et polonaise) aux migrations actuelles, le Canada du XXI^{ème} siècle est une mosaïque culturelle et ethnique unique au monde.

Source : Statistique Canada



... que le plus long littoral au monde se situe au Canada? Ses 243 791 km de côtes sont baignées par trois océans. Le Canada possède la plus grande réserve d'eau fraîche (9.2%), la plus grande voie navigable intérieure et la plus impressionnante amplitude de marées au monde! Les eaux canadiennes unissent les citoyens d'un bout à l'autre du pays et demeure une source de revenu et d'inspiration pour la nation - Ad Mari usque ad Mare!

Source : Over Canada



... que le Canada est, après l'Australie, le pays comptant la plus forte proportion de citoyens nés à l'étranger? Près de 18 % des Canadiens - correspondant à 230 000 personnes - étaient nés à l'étranger en 2002. Aujourd'hui, les immigrants font partie de la mosaïque culturelle et politique du pays. Cette tendance est reflétée au Parlement où, en 2003, 16 % des députés étaient nés à l'étranger.

Sources : Statistique Canada & Parlement du Canada



... que le Canada est le 5^{ème} pays producteur d'énergie à travers le monde? Le complexe hydroélectrique de la baie de James (QC) est la centrale souterraine la plus vaste au monde. Les Canadiens ont conçu plusieurs technologies de calibre international, dont des systèmes de contrôle avancé nécessitant peu d'entretien et ayant des impacts minimes sur l'environnement.

Source : Ressources naturelles Canada



... que le Canada a été le premier pays au monde à brancher sur Internet toutes ses écoles et ses bibliothèques? Alors qu'historiquement, les Canadiens ont utilisé la technologie comme un moyen de conquérir un des territoires les plus accidentés au monde et de grandes distances, il demeure l'un des pays les plus branchés au monde alors que sa population compte parmi l'une des plus éduquées en informatique.

Sources : Gouvernement du Canada & Innovation Nation



... que le Canada possède un des niveaux de vie les plus élevés au monde? Sept fois au cours des 10 dernières années, le Canada s'est classé au 1er rang selon l'Indice de développement humain de l'ONU. Possédant un faible taux de criminalité, trois de ses métropoles (Toronto, Vancouver et Montréal) se classent parmi les meilleures villes au monde grâce au climat agréable, la qualité de l'éducation, le logement et le divertissement.

Sources : Gouvernement du Canada, Economist Intelligence Unit



... que le Canada est à l'origine des missions de maintien de la paix des Nations Unies? C'est en 1957, lors de la crise du canal de Suez, que Lester B. Pearson fit cette proposition à l'ONU. Vu le succès de l'opération, l'expérience a été répétée dans d'autres conflits. Aujourd'hui, avec 50 ans d'expérience, le Canada a participé à la grande majorité de ces missions.

Source : Ministère des Affaires étrangères et du Commerce internationale



... que le Canada possède le plus haut taux de diplômés post-secondaires au monde? L'importance traditionnelle accordée par le Canada au développement humain, l'excellence offerte dans le domaine de l'éducation et le ratio exceptionnellement élevé de travailleurs qualifiés en font un leader naturel dans l'économie mondiale du savoir.

Source : Industrie Canada



... que le Canada est un modèle international dans le développement durable? Selon une étude réalisée par le Forum économique mondial sur la qualité et l'état du développement, parmi 122 nations, le Canada est devenu un leader mondial dans le développement mondial aux côtés de la Finlande, la Norvège et la Suède.

Source : Forum économique mondial



... que l'une des cinq plus grandes découvertes scientifiques du XXème siècle a été faite par un Canadien? C'est en 1965, lors de la parution d'un article jugé révolutionnaire, qu'un scientifique canadien, John Tuzo Wilson, dévoila sa théorie novatrice du mouvement des plaques tectoniques. Cette découverte a révolutionné la compréhension de certains domaines comme la géographie et l'histoire.

Source : Ottawa Citizen



... qu'il existe plus de 24 000 auteurs au Canada? Depuis plus de 30 ans, les romans policiers et dramatiques et les biographies des auteurs canadiens remportent un vif succès dans le monde entier. Aujourd'hui, la réputation et la popularité d'auteurs tels que Michael Ondaatje, Margaret Atwood et Rohinton Mistry dépassent largement les frontières du pays.

Source : Patrimoine canadien



... que le Canada possède sur son territoire le 2ème plus grand nombre de compagnies spécialisées dans la biotechnologie au monde? Alors que Saskatoon jouit d'une réputation mondiale dans le secteur bioagricole et que Toronto se trouve parmi les quatre plus importantes communautés de recherche médicale en Amérique du Nord, Montréal possède, quant à elle, la plus grande concentration de compagnies pharmaceutiques.

Sources : Industrie Canada & The Economist



... que le Canada est un leader mondial dans le domaine du cybergouvernement? Selon des études récentes, parmi plusieurs pays d'Europe, d'Amérique et d'Asie, le Canada s'est fait remarquer pour son innovation et son raffinement dans la présentation de ses services gouvernementaux en ligne. Pour la troisième année consécutive, 2002 a confirmé la place de numéro un du Canada dans le domaine du cybergouvernement.

Source : Accenture



... que trois des cinq plus importants centres de production cinématographique en Amérique sont au Canada? Après Hollywood et New York, Vancouver, Toronto et Montréal se sont ajoutées à la liste des plus grandes villes nord-américaines du cinéma... Plus de 25 % de tous les films produits par Hollywood sont filmés ici, ce qui a valu au Canada le surnom de "Hollywood du Nord".

Source : Bureau du cinéma, Montréal



... que les étudiants canadiens sont parmi les plus doués au monde (cinq premiers pays) dans la lecture, les mathématiques et les sciences? L'étude suggère que la forte performance académique du Canada - largement supérieure à certains pays dont les dépenses, par habitant, dans l'éducation sont plus élevées, comme les États-Unis - est directement liée à l'importance accordée aux valeurs sociales, à l'égalité et aux droits de l'homme.

Source : OECD & UNESCO, 2003